
 

14.02.2023 

I henhold til § 37, stk. 1 i Inatsisartuts forretningsorden fremsender jeg 

følgende spørgsmål til Naalakkersuisut 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

1. Mener Naalakkersuisut, at narhvalsfangst i kajak i Avanersuaq 

skal bevares?  

2. Anser Naalakkersuisut narhvalsfangst i kajak som kulturarv? 

A. Hvis ja, hvordan fremmer denne kulturarv det bilaterale 

forhold mellem Grønland og Canada? 

B. Hvis ja, hvilke udenrigspolitiske har fordele har denne 

kulturarv for Grønland? 

3. Mener Naalakkersuisut, at narhvalsfangst med kajak stadig skal 

ske gennem kvoter? 

 (Medlem af Inatsisartut Ilaasortaq Mikivsuk Thomassen, Inuit Ataqatigiit) 

Begrundelse: 

Narhvalsfangst med kajak er vanskelig, og de alvorlige påvirkninger, som 

klimaforandringerne har haft i de sidste år, som ingen har vidst og ikke har 

kunnet forudse og grundet det urolige vejrforhold har gjort fangst med kajak 

vanskeligt for fangerne. Fangst med kajak er vanskelig og fangerne kan bruge 

mange dage på narhvalsfangst og nogle gange fanger de ikke noget. I 

Qaanaaq er der om sommeren ikke andre indtægtsmuligheder. Der er ikke 

andre indtægtsmuligheder under narhvalssæsonen om sommeren. Den eneste 

fangerne får i indtægt er, når de sælger mattak af narhval til 

indhandlingsanslægget, og derfor er familierne afhængige af narhvalsfangsten. 

Med klimaforandringerne kan jeg  ikke anse narhvalsfangst med kajak som 



 

passende, og med tanke på fremtiden er regulering ved tildeling af kvoter ikke 

passende. Man bruger nemlig det meste af tiden til narhvalsfangst, ved at 

sidde i kajak og vente. 

 


